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COMISSIÓ ORDINÀRIA DE DESEMBASSAMENT DEL TER I DEL LLOBREGAT 
 
Número de sessió: 38 
Data: 3 de maig de 2024 
Hora d’inici: 10:05 hores 
Hora d’acabament: 12:00 hores 
Lloc: Barcelona. Oficines de l’Agència, C/ Provença 260. 
 
 
ASSISTENTS 
 
Vocals 
 
Representant de l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sr. Samuel Reyes que actua com a President 
 
Representant de l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sr. Enrique Velasco que assisteix presencialment 
 
Representant de l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sr. Oriol Figueras que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sr. Josep M Aguiló que assisteix presencialment 
 
Representant del Departament d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural 
Sr. Javier Castellanos que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant del Departament d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural 
Sra. Laura Fonts que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de l’ASAC 
Sr. Josep Lluis Armenter que assisteix presencialment 
 
Representant del Consorci de la Costa Brava 
Sr. Jordi Agustí que assisteix presencialment 
 
Representant de l’Ajuntament de l’Ajuntament el Prat de Llobregat 
Sr. Aureliano García que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de l’Ajuntament de Terrassa 
Sr. Pere Mora que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant Societat General d’Aigües de Barcelona 
Sr. Francesc Castillo que assisteix presencialment 
 
Representant de la Junta de la Sèquia Manresa 
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Sr. Antoni Ventura que assisteix presencialment 
 
Representant d’APUEE 
Sr. Xavier Fabregat que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant d’ENDESA 
Sra. M Soledad Ordóñez que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de la JARC 
Sr. Martí Costal que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant d’Unió de Pagesos 
Sr. Josep M Borrell que assisteix presencialment 
 
Representant de la Comunitat de Regants d’Anglès i Comarca, Molí de la Pardina, Cervià, Sant 
Jordi i Colomers, Bescanó-Salt i St. Julià de Llor i Bonmatí 
Sr. Narcís Illa que assisteix presencialment 
 
Representant de la Comunitat de Regants la Sèquia Vinyals 
Sr. Albert Martí que assisteix presencialment 
 
Representant de la Comunitat de Regants de la Presa de Colomers 
Sr. Jordi Aulet que assisteix presencialment 
 
Representant de la Comunitat de Regants del Molí de Pals 
Sr. Albert Grassot que assisteix presencialment 
 
Representant del Canal de la Dreta del Llobregat 
Sr. Jordi Codina, que assisteix presencialment i abandona la sessió abans de sotmetre la 
proposta a aprovació.  
 
Representant del Canal de la Infanta D. Luisa Carlota de Borbón 
Sr. Josep Boter que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de la Sèquia Manresa (Comunitat de Regants) 
Sr. Pol Huguet que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant del Grup de Defensa del Ter 
Sr. Jesús Soler que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de la Junta Central d’Usuaris del Baix Ter 
Sr. Francesc Camps que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de la Comunitat d’Usuaris d’Aigua de la Cubeta d’Abrera 
Sr. Joan Arévalo que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de l’Àrea Metropolitana de Barcelona 
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Sr. Xavier Herranz que assisteix presencialment 
 
Representant d’ATL 
Sr. Jaume Roquet que assisteix de forma telemàtica 
 
Secretària  
Sra. Núria Guiteras que assisteix presencialment 
 
El representant del Departament d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural per l’ús de 
l’energia, el Sr. Francesc Sabio, delega el seu vot en el President.  
 
 
Assistents sense dret a vot: 
 
Com a treballador de l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sr. David Navarro que assisteix presencialment 
 
Com a treballador l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sr. Carlos Barbero que assisteix presencialment 
 
Com a treballador de l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sr. Alex Rocas que assisteix presencialment 
 
Com a treballador de l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sr. Pau Comas que assisteix presencialment 
 
En nom d’ENDESA 
Sr. Angel Garcia que assisteix de forma telemàtica 
 
En nom de l’ASAC 
Sr. José Mesa que assisteix de forma telemàtica 
 
En nom de la Societat General d’Aigües de Barcelona 
Sra. Patricia Posadas que assisteix de forma telemàtica 
 
En nom de l’Ajuntament de Girona 
Sra. Ingrid Camps que assisteix de forma telemàtica 
 
 
ORDRE DEL DIA 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió anterior.  
2. Revisió de l‘acord sobre els desembassaments atesos el recursos hídrics disponibles. 
3. Proposta de desembassament pel propers 6 mesos. 
4. Torn obert de paraula. 
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DESENVOLUPAMENT DE LA REUNIÓ 
 
El Sr. Samuel Reyes, com a President, obre la sessió en format mixta, presencial i a distància 
per videoconferència, i demana als assistents l'aprovació de l’acta de la sessió anterior, davant 
la manca d’objeccions dona per aprovada l’acta. 
 
El President dona la paraula al Sr. Enrique Velasco, cap del Departament de Gestió de 
Recursos Hídrics, el qual fa una explicació de la documentació que s’ha entregat a tots els 
assistents sobre la gestió dels recursos hídrics realitzada, la seva situació actual i quines són 
les previsions d’evolució de les reserves embassades en el sistema Ter-Llobregat. Per això, 
s’adjunta a la present acta una còpia d’aquesta documentació. Així mateix, presenta la següent 
proposta de desembassament pels propers sis mesos: 
 

 
 
La secretària explica que la proposta que es presenta no és la que es va trametre en la 
convocatòria sinó que es fa ús de la potestat que es preveu en l’apartat 5.1.e de les normes 
internes de funcionament de la Comissió segons el qual si concorren motius excepcionals que 
impedeixen disposar de la documentació necessària per a la deliberació i adopció d’acords 
abans de la celebració de la sessió, la Secretaria pot lliurar-les a la pròpia sessió, sempre que 
consti en l’acta els motius que han impedit la disposició d’aquests documents a les persones 
membres de l’òrgan. En aquest sentit, la nova proposta es presenta atès que les pluges 
esdevingudes en els dies previs a la Comissió ha suposat un increment de les reserves 
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embassades de tal forma que dins del mes de maig es pot donar la sortida de l’estat 
d’emergència I, el que permet presentar la nova proposta. 
 
 
ACORDS 
 
El President pregunta si algú té alguna cosa dir respecte la proposta. En primer lloc, el Sr. Pol 
Huguet pregunta si la proposta que es sotmet a votació és la que s’ha presentat ara i no la que 
es va trametre i si el que s’assigna a la Sèquia Manresa no hi ha distinció entre mesos i si hi 
ha marge per distribuir segons les seves necessitats. El President confirma que efectivament 
es pot distribuir el volum assignat per mesos segons les necessitats de cada usuari.  
 
El Sr. Narcís Illa exposa que durant aquest temps s’han adaptat les mancances del PES a la 
realitat i s’han anat aprovant modificacions i interpretacions sovint. Creu que pel rega falta una 
modificació i és que l’aplicació d’aquest PES suposa que en cas d’emergència el volum és 0 i 
en excepcionalitat 35 hm3. Hi ha situacions en les quals s’està a punt de sortir de l’emergència 
i no es dona aigua, cal establir un escalat. Així que si l’any passat amb 158 hm3 als 
embassaments es va desembassar 35 hm3 per a reg, aquest any per la mateixa regla de tres 
s’hauria de desembassar 32 hm3 per a reg més els 3,89 hm3 que s’ha estalviat en el semestre 
finalitzat, i no 27 hm3 que és el que es proposa. 
 
El President explica que probablement quan acabi la sequera el PES es revisarà. També es 
va modificar el PES, impulsada pel Departament dirigida als ramaders i als llenyosos, que en 
alguns casos ha suposat que no tingui cap reducció cosa que no passa amb cap activitat 
econòmica. Insisteix que s’està fent una proposta que tè en compta no tornar a entrar en 
emergència i no es pot fer una regla de tres. La situació és molt fràgil i l’any passat quan es va 
fer la Comissió, el mes de març, les reserves eren de 165 hm3, si bé és cert el mes de maig 
les reserves eren les mateixes que ara. Però si canvien les condicions de contorn i a principis 
de juny han augmentat les reserves es pugui celebrar una Comissió extraordinària. Cal 
recordar que el PES la sortida d’emergència és a 165 hm3, i estem a 154 hm3 (20 hm3 per 
sota) s’està fent un esforç.  
 
El Sr. Jordi Codina manifesta la solidaritat amb els regants del Ter, i demana una mica més de 
garantia que els 150 l/s d’aigua regenerada previstos i barrejar per evitar problemes de qualitat, 
si bé amb els 4,4 hm3 que ara es proposen quedaria resol, encara que manifesta la seva 
preocupació per si no es compleix.  
 
El President explica que aquestes últimes pluges permeten acabar obres pendents com ara la 
planta regeneradora de Sant Feliu de Llobregat, que és l’aigua que ha d’arribar a la Comunitat 
en substitució de la del Prat del Llobregat, perquè aquesta és necessària per potabilitzar. 
També es fan millores a la qualitat de l’EDAR de Terrassa. Així que si s’arriba a una situació 
que no es pot desembassar aigua per reg, la garantia de la qualitat de l’aigua serà molt estable 
en aquest àmbit.  
 
El Sr. Jordi Agustí explica que la Diputació de Girona i la Càmera de Comerç es va reunir per 
demanar a les Comissions que hi havia situacions de Terdependència que feien que la 
derivació d’aigua cap a Barcelona reduïen la garantia, i aquesta petició es recull en aquesta 
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proposta i l’esforç que suposa per ATL que a la planta de Cardedeu pugui treballar 1,5 m3/s. 
Aquesta proposta suposa la meitat del que es va derivar cap a Barcelona l’any passat, i un terç 
del que es derivava fa tres anys. Per tant, aquesta proposta dona garantia als abastaments del 
Ter que no tenen alternativa com ara Girona i bona part de la Costa Brava.  
 
El Sr. Albert Grassot entén que es sortirà de l’emergència abans del que marca el PES. Per 
això demana si hi ha alguna manera d’establir que en cas que s’arribin a uns determinats hm3 
de reserva es puguin donar uns determinats volums per a reg.  
 
El President explica que ara s’està proposant el que segons el PES caldria fer amb unes 
reserves de 165 hm3, per tant, si cal fer canvis serà quan les reserves siguin molt superiors al 
165 hm3. Els volums que es desembassaran quan s’arribi a 165 hm3, són els que s’estan 
proposant en aquesta Comissió. En cas que s’arribin a unes reserves superiors a aquests 165 
hm3, es celebrarà una nova Comissió. Cal tenir també en compte que el que fixa el PES no 
només és un nivell, sinó que és una tendència. Cal que es recuperin les reserves suficientment 
per no tornar a entrar en emergència.  
 
El Sr. Jordi Ponjoan exposa que si bé és cert que s’està reduint la dependència del Ter però 
que si no es veu que no hi ha prou aigua al Ter per no dependre d’ell és que hi ha una falta de 
visió de país. Cal partir de la realitat que l’aigua de les conques internes és insuficient i que el 
Govern ha de ser conscient d’aquesta situació per trobar solucions i més quan un sector com 
és l’agrícola està apunt de desaparèixer.  
 
El President explica que com es va veure a la Comissió de Desembassament de la Muga en 
la qual es necessiten 10 hm3 per abastament i 25 hm3 per a reg, cal fer un replantejament de 
model a la conca de la Muga. Al Ter, tot i que pot semblar una situació similar, hi ha una 
avantatge i és que hi ha un acord que preveu la reducció de la derivació d’aigua del Ter cap a 
Barcelona, i permet a Barcelona ser més autosuficient encara que plogui menys.  
 
El Sr. Illa vol fer uns comentaris sobre que així que quan es parla d’aigua de boca es parli 
d’aigua per produir aliments, perquè quan es parla d’aigua per agricultura ha de quedar clar 
que és aigua per menjar. El segon comentari és que no s’ha derivat més aigua del Ter perquè 
no hi ha. I finalment, demana que en base a les modificacions del PES s’ajusti la dotació per 
al reg a la realitat de 145 hm3, tot i que s’avanci la situació de sortida d’emergència, i es fixi un 
una progressió i reitera la petició de 32 hm3. També entrega un escrit de la Comunitat de 
Regants de la Cellera de Ter i de la Riera d’Osor que s’adjunta a la present acta.  
 
El Sr. Francesc Castillo pregunta si la sortida en emergència tindrà cap impacte en les obres 
previstes o en execució per assegurar el subministrament d’aigua. 
 
El President respon que les obres que s’estan executant continuaran com són recuperar uns 
pous al Ter i a l’Onyar per derivar més aigua al riu, també a les capçaleres del Ter i del 
Llobregat i uns pous per produir a Barcelona. Ara bé, per executar unes obres en emergència, 
has de justificar la urgent necessitat i el risc de desabastament, ara bé si ja no hi ha 
emergència, no hi ha risc, però caldrà fer un anàlisi jurídic cas per cas i, en cas d’obres 
municipals, cada Ajuntament ho haurà de valorar. Ara bé, si són les obres previstes a la Llei 
9/2023, això no canvia.  
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El President pregunta sobre qui vota en contra de la proposta, i els vocals representants de la 
Comunitats de Regants de la Presa de Colomers, la Comunitat de Regants del Molí de Pals, 
la Comunitat de Regants de la Sèquia Vinyals, d’Unió de Pagesos, així com el vocal 
representant de la Comunitat de Regants d’Anglès i Comarca, Comunitat de Regants Molí de 
la Pardina, Comunitat de Regants Cervià, Sant Jordi i Colomers, Comunitat de Regants 
Bescanó-Salt i Comunitat de Regants St. Julià de Llor i Bonmatí voten en contra de la proposta 
presentada. Per la qual cosa, no es dona per aprovada la proposta de desembassament.  
 
 
TORN OBERT DE PARAULA 
 
El Sr. Albert Grassot demana que totes les Inversions previstes es facin governi qui governi, 
perquè l’any 2008 quan va acabar la sequera totes les obres van quedar aturades, i que el 
Govern ha de tenir un pla B que no sigui mirar el cel.  
 
El President explica que des de l’any 2022, que ja es començava a veure la sequera, la 
Consellera en aquell moment insistia que no s’aturessin les obres per no tornar a passar per 
aquesta situació. Cal recordar que el Govern també ha ajudat econòmicament perquè no tot el 
finançament per les inversions necessàries hagin de sortir del cànon de l’aigua. Per altra 
banda, creu que amb la regeneració i l’autosuficiència de l’àrea de Barcelona, la situació 
millorarà.  
 
 
El Sr. President davant l’absència de més precs o preguntes, aixeca la sessió, de la qual com 
a secretària estenc aquesta acta. 
 

 
La secretària 

Vist-i-plau 
El President 
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